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طبق پیگیری که از ســه گمرک جنوبی کشــور به عمل 
آمده، مشخص شــد که تا کنون چیزی به گمرک اظهار 

است. نشده 
درپی مطرح شــدن ورود خودروهای خارجی به کشــور، 
گمــرک اعلام کرد: هنوز چیزی مبنی بر ورود نخســتین 

محموله خودروهای خارجی به داخل کشــور به گمرکات 
کل کشور اظهار نشده است.

ســید مرتضی امامی - ســخنگوی گمرک - در گفت وگو 
با ایســنا، در مــورد اخباری مبنی بر اینکه نخســتین گروه 
خودروهای خارجی وارد کشــور شــده اند، توضیح داد: طبق 

پیگیری که از ســه گمرک جنوبی کشــور بــه عمل آمده، 
مشخص شد که تا کنون چیزی به گمرک اظهار نشده است.
وی با تاکید بر اینکه اســناد و اظهارات باید به گمرک ارائه 
شود، گفت: ممکن است به زودی اسناد به گمرک ارائه شوند 

اما فعلا به گمرکات جنوبی چیزی اظهار نشده است.

ورود خودروهای خارجی هنوز به گمرک اظهار نشده است
سخنگوی گمرک: 

اقتصادی
اخبار کوتاه 

وزیر ارتباطات: ســرعت کند اینترنت به خاطر فیلترشکن است، 
وگرنه بدون فیلترشــکن، ســرعت ارتقا هم پیدا کرده / سرعت 
دسترســی به سایت های داخلی بیشــتر از سایت های خارجی 
ست / شبکه ملی اطلاعات در گستره ی جغرافیایی ایران است، 

اینترنت هم یکی از خدماتش است
وزیر ارتباطات در رابطه با وضعیت پیام رسان های داخلی گفت: 
در رابطه با این پیام رســان ها کار ویژه ای در حال انجام اســت و 

آن اتصال تمام این پیام رسان ها به یکدیگر تا دهه فجر است.
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با حضور در 
برنامه صف اول در رابطه با آخرین وضعیت اتصال دستگاه ها به 
پنجره واحد خدمات دولت هوشــمند، گفت: طبق آخرین گزارش 
دریافتی از همکاران، بیش از ۹۰ درصد از دســتگاه ها به پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و مابقی دستگاه ها نیز 

تا یک ماه آینده به این پنجره واحد متصل خواهند شد.
وی ادامه داد: امســال تکلیف بر این بود که دســتگاه ها، یک 
ســوم از خدمات پرکاربرد خــود را از طریق پنجره واحد خدمات 
هوشمند به مردم ارائه دهند؛ البته در جلسه شورای عالی فناوری 
اطلاعات مصوب شــد که تا آخر امسال، دســتگاه ها ۵۰ درصد 
خدمــات پرکاربرد خــود را از این طریق به مــردم ارائه دهند و 
۵۰ درصد مابقی هم در ســال آینده انجام شود تا مردم به تمام 
خدماتی که دســتگاه های اجرایی ارائــه می کنند از یک طریق 

دسترسی داشته باشند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: مرحله نخســت 
اتصال دســتگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند در حال 
تکمیل است و ما در گام بعدی به دنبال افزایش کیفیت خدمات 
ارائه شــده در این درگاه هستیم چرا که هم اکنون دستگاه هایی 
وجود دارد که به این درگاه متصل شــده اند، اما کیفیت خدمات 

آن ها مناسب نیست.
زارع پور افزود: در گام های بعدی به دنبال آن هستیم که تا آن 
جایی که امکان دارد از مفاهیم هوشمندســازی؛ هوش مصنوعی 
و از اطلاعاتــی که در اختیار ما به عنوان حاکمیت در بانک های 
اطلاعاتی مختلف در دستگاه های مختلف است استفاده کنیم تا 
برخی از خدمات را بدون مراجعه حضوری، بدون دریافت مدرک 
و حتی بدون مداخله انســانی در سمت دســتگاه، به مردم ارائه 

کنیم.
وی بیان داشــت: مرتبط نشدن دســتگاه ها به یکدیگر یکی از 
موانع جدی عدم شکل گیری دولت هوشمند است که خوشبختانه 
با تصویب قانــون “داده و اطلاعات ملی” در مجلس شــورای 
اســلامی که حدود دو ماه پیش اتفاق افتاد، ضمانت های اجرایی 
بســیار خوبی برای اینکه دســتگاه ها موظف به اشتراک گذاری 
اطلاعات خود شوند در نظر گرفته شده است و حتی در این باره 

جرم انگاری صورت گرفته است.
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با تاکید بــر اینکه همه 
دستگاه های مشــمول، موظف به اتصال به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند هســتند، خاطر نشــان کرد: امنیت در سطوح 
مختلف این درگاه پیش بینی شــده اســت لذا هیچ دســتگاهی 
نمی تواند خود را از این تکلیف قانونی مســتثنی کند و قانون هم 

هیچ استثنایی در این باره قائل نشده است.
زارع پور در ادامه این برنامه درخصوص ســکوهای کســب و 
کار دیجیتال نیز اظهار داشــت: در بهمن ماه سال گذشته، دولت 
کارگروهی را به عنوان “کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال” تشکیل 
داد و تمــام اختیارات هیئت دولت در قالب اصل ۱۳۸ و اختیارات 

ریاســت جمهور در قالب اصل ۱۲۷ به این کارگروه تفویض شد 
که مسئولیت این کارگروه با بنده است.

وی بــا بیان اینکه هدف از ایجاد این کارگروه این بود که موانع 
ســر راه توسعه اقتصاد دیجیتال در کشــور برداشته شود، گفت: 
در برخی کشــورها حدود ۳۰ تا ۳۵ درصد از تولید ناخالص ملی، 
مربــوط به حوزه اقتصاد دیجیتال اســت کــه لایه های مختلف 
دارد؛ در یک ســطح حوزه ICT است )ســخت افزار، نرم افزار 
و صادراتی که می توانیم در این حوزه داشــته باشیم( و در لایه 
بعــدی بحث اقتصاد پلتفرمی یا ســکوهایی اســت که کارهای 

روزمره مردم را انجام می دهند.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: اقتصاد دیجیتال لایه 
گســترده دیگری دارد که کاربرد ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
در ســایر بخش ها را شامل می شود که در این رابطه می توان به 

مفهوم کشاورزی و دامپروری هوشمند اشاره کرد.
زارع پــور خاطر نشــان کرد: هدف ما در دولت این اســت که 
حداکثر اســتفاده را از فناوری های جدید داشته باشیم تا بتوانیم 
بهره وری و رضایتمندی را در کشــور افزایش دهیم و صنایع را 
متحول کنیم و این ماموریت ویژه کارگروه اقتصاد دیجیتال است 
که در همین فضا در جلسات مختلفی که داشتیم به دنبال مزیت 
بخشــی به پلتفرم های بومی خود در قیاس با پلتفرم هایی که در 

کشور فعالیت می کردند، بودیم.
وی افزود: ما در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، از ابتدای 
دولت ســیزدهم به دنبال ایــن بودیم کــه دو کار بزرگ برای 
پلتفرم ها و ســکوهای داخلی مخصوصا حوزه پیام رســان شبکه 
اجتماعی انجام دهیم تا بتوانند با نسخه های خارجی رقابت کنند.

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامــه داد: اولین اقدام این 
بــود که پلتفرم های داخلی بتوانند قابلیت های خود را ارتقا دهند، 
سرعت و کیفیت داشــته باشند و مزیت های جدیدی برای آن ها 

ایجاد کنیم که در پلتفرم های خارجی وجود ندارد.
زارع پور بیان داشت: در آئین نامه حمایت  دولت از کسب و کارهای 
اقتصاد دیجیتال، حمایت هایی برای سکوهای داخلی پیش بینی شده 
اســت که در این رابطه می توان به معافیت مالیاتی و مزایایی که از 
استقرار در پارک های علم و فناوری نصیب آن ها می شود اشاره کرد.

معافیت های مالیاتی کسب و کارهای فعال در پلتفرم های داخلی
وی اظهار کرد: کســب و کارهایی که در اینســتاگرام فعالیت 
می کردند مورد مواخذه ســازمان امور مالیاتی قرار نمی گرفتند و 
نیازی به مجوز کسب و کار نداشت اما همین که بخواهد در یک 
پلتفرم داخلی فعالیــت کند از آنجایی که تراکنش دارد همکاران 
ما در ســازمان امور مالیاتی حتما به سراغ آن ها خواهند رفت که 
در این آئین نامه پیش بینی شــده اســت کسب و کارهایی که در 
پلتفرم های مشــمول )از ۲۵ مجموع درخواســت دهنده، ۵ سکو 
مــورد تائید قرار گرفتند که تعداد ایــن پلتفرم ها به مرور اضافه 
خواهند شــد( کســب و کار خود را راه اندازی کنند تا دو سال از 
معافیت مالیاتی تا ســقف حدودا دو میلیارد تومان درآمد در سال 

بهره مند خواهند شد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تعدد پیام رســان های داخلی 
را یک فرصت و یک تهدید دانست و گفت: تعدد پیام رسان های 
داخلــی این فرصت را به افراد می دهد تا بتوانند با ســلیقه خود، 
پیام رســان مورد علاقه خود را انتخاب کند و نقطه ضعف آن هم 
این است افراد در پیام رسان های مختلف فعال هستند و شما باید 

در پلتفرم های مختلف به دنبال افراد بگردید.
تجمیع پیام رسان های داخلی تا ایام دهه فجر

زارع پور تصریح کــرد: ما تلاش کردیم تا رقابتی بین پلتفرم ها 
ایجاد شود تا پلتفرمی که مردم نسبت به آن اقبال بیشتری دارند 
جای خــود را پیدا کند اما کار ویژه ای در حال انجام اســت که 
گمان می کنم تا ده فجر به نتیجه برســد و آن این است که تمام 
پیام رســان های داخلی به هم متصل خواهند شد به این ترتیب 
مثلا اگر فردی از پلتفرم» بله« استفاده می کند می تواند به فردی 

که از پلتفرم »ایتا« استفاده می کند پیام بدهد.
وی تصریح کرد: این کار شدنی است و تلاش مان بر این است 

که تا دهه فجر یا حداکثر تا پایان سال این کار انجام شود.
 VPN وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره میزان فروش
که نشــان  می دهد همچنان رقبت به سمت سکوها و شبکه های 
اجتماعی خارجی اســت نیز اظهار کرد: ایده آل ما این است که 
ظرفیت های داخلی ما در حوزه شــبکه اجتماعی و پیام رسان آن 
قدر قوی شود که اگر نسخه قوی خارجی هم ایجاد شد بتواند با 

آن رقابت کند؛ از آنجایی که هنوز تصمیم شــفافی در این حوزه 
اعلام نشده است بخشی از مردم همچنان از سکوها و شبکه های 
اجتماعی خارجی استفاده می کنند و امیدوارند که محدودیت این 
پلتفرم ها برداشــته شــود اما عده دیگری از مردم از پلتفرم های 
داخلی استفاده می کنند و تلاش ما بر این است که با مزیت هایی 
که برای ســکوها و شــبکه های اجتماعی داخلی ایجاد می کنیم 
حتی اگر محدودیت ها برداشته شد ترجیح دهند که از پلتفرم های 

داخلی استفاده کنند.
زارع پــور در بخش دیگری از این برنامه درباره آخرین وضعیت 
شبکه ملی اطلاعات نیز بیان داشت: عده ای شبکه ملی اطلاعات 
را مترادف با قطع اینترنت می دانند که به هیچ وجه چنین چیزی 
نیســت بلکه شــبکه ملی اطلاعات یک شــبکه پر سرعت و با 
کیفیت در گســتره جغرافیایی جمهوری اسلامی ایران است که 
بر روی آن خدمات با کیفیت و پرســرعت به مردم داده می شود 
و اینترنت هم یکی از خدماتی اســت که در این شبکه به مردم 

عرضه می شود.
وی تصریح کرد: هر چه شــبکه ملی اطلاعات پرســرعتر و با 
کیفیت تر باشــد طبیعتا اینترنت هم در این شــبکه با سرعت و 

کیفیت بیشتری خواهد بود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خاطر نشان کرد: شبکه ملی 
اطلاعات دو بال دارد که یک بال شــبکه؛ ویژگی های سرعت، 
کیفیت و امنیــت و یکی دیگر بحث خدمات اســت. بحث این 
اســت که شبکه ملی اطلاعات پر سرعت و با کیفیت باشد تا اگر 
خدماتی را در داخل کشور به مردم ارائه می دهیم )مثل خدمات 
بانکی و خدمات خرید و فروش( لزومی نداشــته باشــد که این 
خدمات بر بســتر اینترنت باشــد و ما ترافیک بین الملل پرداخت 
کنیم و این بســته ها به خارج از مرزها برود و برگردد کما اینکه 
هم اکنــون هم تمام خدمات دولتی و خدمــات پرکاربرد بخش 
خصوصی در داخل کشــور میزبانی می شود که این موضوع هم 
جزء افتخارات کشور است که موجب افزایش سرعت خواهد شد.

زارع پــور افزود: وقتی سرویســی راه اندازی می شــود هر قدر 
سرویس دهنده آن به لحاظ فیزیکی به شما نزدیک تر باشد، زمان 

رفت و برگشت کمتر و سرعت افزایش پیدا خواهد کرد.
وی بیان داشت: برای راه اندازی شبکه ملی اطلاعات حدود ۲۰۰ 
پروژه ریز و درشت تعریف کردیم که یکی از این پروژه ها اتصال 

خانه ها به فیبر نوری است.
پیشرفت ۶۰ درصدی شبکه ملی اطلاعات

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اعلام اینکه تاکنون شبکه 
ملی اطلاعات تا حدود ۶۰ درصد پیشرفت داشته است، گفت: با 
راه اندازی پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها، این کار شتاب 
خواهد گرفت ضمن اینکه در حال راه اندازی ۴ قطب مرکز داده 
در راســتای توزیع ترافیک در کشور هســتیم که دیتا سنترهای 
بزرگ در کشــور در این ۴ قطب راه اندازی خواهد شد تا بتوانند 
نیازمندی های مردم را در فاصله نزدیک تر به آن ها فراهم کنند.

زارع پور در رابطه با گله مندی مردم از سرعت اینترنت در کشور هم 
اظهار داشت: بخشی از سرعت کند اینترنت مربوط به فیلتر شکن ها 
است وگرنه بدون فیلترشکن، سرعت ارتقا هم پیدا کرده. البته در این 
ایام حملات بسیار شدیدی را هم که اصطلاحا به آن منع سرویس 
گفته می شود داشتیم که بســیاری از آن ها در وزارت ارتباطات دفع 

می شود اما ممکن است بر تجربه کاربری مردم تاثیرگذار باشد.
وی در ادامه گفت: سرعت دسترسی به سایت های داخلی بیشتر 

از سایت های خارجی ست.

پیش بینی جدید از قیمت ها؛ 

 طلا و سکه بخریم 
یا همچنان منتظر بمانیم؟

افزایش عجیب و غریب قیمت طلا و ســکه در بازار ادامه 
دارد و بازار همچنان در حال سقف شکنی قیمت هاست.

هفته گذشــته در روز پنج شنبه و در آخرین لحظه معاملاتی 
هفته، قیمت سکه وارد کانال ۱۹ میلیون تومان شد و هر گرم 
طلای ۱۸عیار هم یک کانال بالا آمد و به عدد یک میلیون 

و ۸۰۰ هزار تومان رسید.
بررسی روند بازار نشان می دهد که در حال حاضر هر قطعه 
ســکه امامی در بازار ۱۹ میلیون و ۱۸ هزار تومان است. ابن 
در شــرایطی است که ســکه تمام بهار آزادی به ۱۸ میلیون 
و ۵۸۴ هزار تومان، نیم ســکه ۱۲ میلیون و ۸۰ هزار تومان، 
ربع سکه ۹ میلیون و ۷۰ هزار تومان و سکه گرمی ۴ میلیون 

و ۳۶۰ هزار تومان رسید.
در ایــن میان، قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار به یک میلیون 

و ۸۰۰ هزار تومان رسیده است.
اما روند بازار طلا حاکی از آن است که قیمت طلای ۱۸عیار 
در طول یک هفته گذشته ۲.۴ درصد و به عبارتی، ۴۳۷ هزار 

تومان گران شده است.
همچنین طی یک هفته گذشــته قیمت ســکه امامی ۱۰۱ 

هزار تومان و به عبارتی ۰.۵ درصد افزایش داشته است.
حباب سکه بزرگ تر می شود

قیمت.ها در بازار در حالی اســت که حباب ســکه در حال 
بزرگ تر شدن اســت. بنا به این گزارش، حباب سکه امامی 
هم اکنون به یک میلیون و ۹۶۴ هزار تومان، سکه بهار آزادی 
به یک میلیون و ۵۲۰ هزار تومان، نیم سکه ۳ میلیون و ۵۳۳ 
هزار تومان، ربع سکه به ۴ میلیون و ۷۸۹ هزار تومان و سکه 

گرمی ۲ میلیون و ۲۵۲ هزار تومان افزایش یافته است.
پیش بینی جدید بازار

در این شــرایط اما نادر بذرافشــان، رییس اتحادیه طلا و 
جواهر گفته؛ امیدوار هستیم که طی هفته های پیش رو شاهد 
مدیریت بانک مرکزی پیرو سیاســت هایی که اعلام شده ، 
باشــیم و به سمت وســویی حرکت کنیم که نگرانی مردم از 

وضعیت بازار برطرف شود.
وی به ایسنا افزوده؛ مردم در حال حاضر نگران از نوسان های 

فعلی و ادامه دار شدن یا نشدن افزایش قیمت ها هستند.
بذرافشــان پیش بینی کرده؛ به اعتقاد بنده، افزایش  قیمت ها 
به اوج خود رســیده اســت و توصیه ما همانطور که پیش تر 
نیز تاکید شــد، این اســت که فعلا مردم سعی کنند به این 
بازارها ورود نکنند و منتظر اجرای سیاست ها و مدیریت بانک 
مرکــزی در رابطه با نرخ ارز و تاثیر آن بر بازارهای داخلی و 

همچنین کاهش و ثبات نرخ ارز باشند.
وی تاکید کرده؛ افزایش های فعلی کاذب هستند که بایستی 

کاهش پیدا کنند و احتمال این کاهش وجود دارد.

رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی:

افزایش ۵۰ درصدی درآمدهای 
مالیاتی در بودجه ۱۴۰۲

رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی اظهار 
داشــت: ســقف درآمدهای مالیاتی از ۴۵۴ هزار میلیارد تومان 
امسال به ۶۸۰ هزار میلیارد تومان می رسد که این به معنای رشد 

۵۰ درصدی در مجموع درآمدهای مالیاتی در سال آینده است.
مهــدی موحدی بک نظر درباره مالیــات ۶۸۰ هزار میلیارد 
تومانی در بودجــه ۱۴۰۲ و نگرانی ها درباره افزایش مالیات 
کسبه و اصناف اظهار داشت: میزان مالیات مصوب در بودجه 
ســال ۱۴۰۱ چیزی حدود ۴۵۴ هزار میلیارد تومان بوده و در 
بودجه سال ۱۴۰۲ طبیعتا با توجه به رشد متعارف ارقام کلان 
بودجــه در بخش هزینه ای و درآمدی، باید میزان درآمدهای 

مالیاتی هم افزایش پیدا کند.  
وی تاکید کرد: هنوز جمع بندی نهایی در دولت انجام نشده 
اما فعلا نظر دولت بر این اســت که سقف درآمدهای مالیاتی 
دربودجه ســال آینده ۶۸۰ هزار میلیارد تومان باشد بنابراین 
سقف درآمدهای مالیاتی از ۴۵۴ هزار میلیارد تومان امسال به 
۶۸۰ هزار میلیارد تومان می رســد که این به معنای رشد ۵۰ 

درصدی در مجموع درآمدهای مالیاتی در سال آینده است.
رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی گفت: 
بخش قابل توجهی از این افزایش ۵۰ درصدی به دلیل تورم 
سالانه کشور است که پیش بینی می شود تورم سالانه بالای 
۴۰ درصد باشــد بنابراین اگر ۱۰ درصد باقیمانده از افزایش 
درآمدهای مالیاتی ناشــی از اقدامات مالیاتی در ابعاد مختلف 
باشد به افزایش ۵۰ درصدی درآمدهای مالیاتی می رسیم. از 
این رو دولت فعلا به دنبال  پایه های جدید مالیاتی نیســت 
و پایه جدید مالیاتی در بودجه ســال آینده معرفی نشده است 
و نرخ مالیات همان نرخ ســنوات گذشته است و تلاش شده 

صدمه ای به حوزه تولید و بخش واقعی اقتصاد وارد نشود.
موحدی بک نظــر ادامه داد: با توجه به میزان ســهمی که 
درآمدهای مالیاتی در کل هزینه های کشور دارد که این سهم 
به حدود ۵۰ درصد می رســد تلاش می شــود این سهم  ۵۰ 

درصدی در سال آینده هم حفظ شود.
وی افــزود: البته این میزان افزایش درآمدهای مالیاتی تنها 
به افزایش نرخ تورم متکی نیســت و نگاه ما بر این است که 
معوقات مالیاتی یا فرار مالیاتی را به درآمدهای مالیاتی تبدیل 
کنیم و این درآمدهای مالیاتی با توجه به تجربیات و اقدامات 
موفق سازمان امور مالیاتی در سال جاری در حوزه شناسایی 

فرار مالیاتی یا مودیان جدید محقق  شود.
رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی گفت: 
فرض بر اینکه نتوانیم فرار مالیاتی را هم شناسایی کنیم، بخش 
قابل توجهی از این افزایش، به دلیل رشد نرخ تورم است اما به 
این دنبال نبــوده  که به اندازه نرخ تورم مالیات را افزایش دهیم 
بلکه با روش هایی و راه حل هایی اقداماتی در جهت شناســایی 
مودیــان جدید و کاهــش فرار مالیاتی و شناســایی فرصت و 

ظرفیت های خفته  مالیاتی درآمدها را افزایش دهیم.
موحدی بک نظر تاکید کرد: صاحبان مشــاغل و اشــخاص 
حقوقی نگران نباشــند و قرار نیست این افزایش درآمدهای 
مالیاتی از محل افزایش نرخ ها باشــد و فعلا دولت به دنبال 
افزایش پایه های جدید مالیاتی نیســت  و احتمال دارد طبق 
ســنوات گذشته در بخش  هایی از اقتصاد که در رکود هستند  

کاهش ۵ درصدی نرخ مالیات اعمال شود.    

وزیر ارتباطات: کندی اینترنت به خاطر فیلترشکن است!

   مریم فکری

یک کارشناس اقتصادی اعتقاد دارد: اگر لایحه بودجه 
دولت بدون توجه به افزایش کسری بودجه تنظیم شود، 
می تواند برای همین سه ماه پایان سال هم التهاب را 
بیشتر کند. گفته می شود بودجه ۱۴۰۲ فردا به مجلس 
خواهد رفت؛ بودجه ای که هم اکنون این نگرانی را در 
شــرایط تورم بالای ۴۰ درصد برای اقتصادیون ایجاد 
کرده که آیا کســری بودجه را عمیق تر خواهد کرد یا 
دولت تصمیمی جدی برای حل این مصیب بودجه ای 
خواهد داشت. تحلیلگران اقتصادی عنوان می کنند که 
بودجه ۱۴۰۱ به دلیل پیش بینی درآمدهای اقتصادی، 
دچار کســری عمیق شــد. در همین خصوص، وحید 
شقاقی شــهری، اقتصاددان و استاد دانشگاه می گوید: 
ســال قبل وقتی تصمیمات غلط دولت گرفته شــد، 
هشــدار دادم و یکــی از تصمیمات اشــتباه، افزایش 
حقوق و دســتمزدها در برخی زمینه ها یا درآمدهای 
غیرواقع بینانه بود که در لایحه بودجه دیده شــده بود 
و امســال هم دیدیم که محقق نشــد. آنچه در ادامه 
می خوانید، مشــروح گفت وگو با وحید شقاقی شهری 

درباره بودجه ۱۴۰۲ با خبرگزاری خبرآنلاین است.
* دولت ســیزهم در ارسال لایحه بودجه 
۱۴۰۲ به مجلس تاخیر داشــته است. به 
نظر شما ارسال دیرهنگام لایحه بودجه به 
مجلس، چه تبعاتی برای اقتصاد ایران دارد؟

ارسال دیر یا زود لایحه بودجه مهم نیست، مهم این 
است که لایحه ای به مجلس برود که حداقل کسری 
را داشته باشد و مثل لایحه ۱۴۰۱ نباشد که کسری 
بالایی داشته و عملا غیرواقع بینانه بوده و مشکلات 

عدیده ای ایجاد کرد که مهم ترین آنها تورم بود.
با توجه به این که لایحه بودجه هنوز به مجلس نرفته، 
نمی توانیم درباره محتوای آن صحبت کنیم، ولی تمام 
امید ما این اســت که لایحه ای تدوین شده باشد که 
کسری حداقلی را برای سال آینده در پی داشته باشد، 
چون امسال تورم در کشور اعداد بالایی را ثبت خواهد 

کرد و احتمالا به نزدیک ۵۰ درصد خواهد رسید.
* گزارش اخیر مرکز آمار نشان می دهد که 
تورم نقطه به نقطه به ۴۸.۵ درصد و تورم 

سالانه به ۴۵ درصد رسیده است.

نزدیک به ۵۰ درصد احتمالا تورم امسال خواهد بود. 
امیدواریم دولت لایحه ای برای سال آینده تدوین کند 
که درآمدها واقع بینانه و هزینه ها نیز با سخت گیری 
همراه باشد تا بتوانیم امیدوار باشیم که کسری بودجه 
به حداقل برسد و انضباط مالی و بودجه ای در کشور 
حاکم شود؛ در غیر این صورت هر گونه لایحه ای که 
حکایت از کسری بودجه بالا باشد، انتظارات تورمی را 

برای سال آینده افزایش می دهد.
اگر لایحه ای که روز یک شنبه هفته جاری به مجلس 
می رود، حداقل ها را نداشته باشد، می تواند برای همین 
سه ماه پایان سال هم التهاب را بیشتر کند. به هر حال 
وقتی فعالان اقتصادی لایحه بودجه را بررسی کنند، 
متوجه خواهند شــد که برای سال آینده، یک بودجه 
مقاوم و واقع بینانه هست یا خیر. اگر احساس کنند که 
لایحه بودجه برای سال آینده با کسری بالایی همراه 
اســت، می تواند دوباره یک مــوج افزایش انتظارات 
تورمی را در پی داشــته باشــد و علامت منفی را به 

اقتصاد ارسال کند.
* البته دولت برخلاف اظهارات شما، اعتقاد 

دارد که کسری بودجه نداریم.
مفهوم کسری بودجه این است که وقتی درآمدهای 
پایدار را با هزینه های پایدار مطابقت می دهید، مجبور 
می شوید اموال بفروشید یا اوراق منتشر کنید. انتشار 
اوراق مالی اسلامی یا فروش اموال برای هزینه های 
جاری، مصداق کسری بودجه است. برای مثال، یک 
فرد با خانواده اش به رســتوران می خواهد برود و پول 
ندارد. بنابراین فرش زیر پای خود را می فروشــد یا از 
برادر یا خواهر خود قرض می کند تا با خانواده اش به 
رستوران برود. اعتقاد من این است که رستوران رفتن 
در زمانی که درآمد ندارید، واجب نیست. شما می گویید 
من کم نیاوردم، اما من می گویم شما باید سال آینده 
این پول را برگردانی، تازه با سودش هم باید برگردانید.

بر این اســاس، زمانی مــا می توانیم بگوییم دولت 
کســری بودجه ندارد که درآمدهای پایدار و مطمئن، 
کفاف هزینه های پایدار را بدهد. انتشــار اوراق مالی 
اســلامی یا فروش اموال برای پوشــش هزینه های 
جاری، یک سیاســت و راهبرد اشــتباه است که هم 
مصداق آینده فروشی است و هم مصداق عدم تعادل 
هزینــه و درآمد. این مصیبت اقتصادی ما را در آینده 

سنگین تر می کند. ما هزینه های جاری را فقط باید با 
درآمدهای پایدار و به خصوص مالیات پوشش دهیم. 
اگر دولت می خواهد اوراق منتشر کند یا اموال بفروشد، 
فقط برای بودجه عمرانی باید هزینه شود. یعنی خط 
قرمز کشــور برای فروش اموال یا انتشار اورق، فقط 
برای بودجه عمرانی اســت. در کشور ما نباید اموال 
را فروخت و با پول آن، هزینه های جاری را پرداخت 
کرد. با پول انتشار اوراق که نباید حقوق کارمندان را 
پرداخت. ما فقط می توانیم اموال بفروشــیم یا اوراق 
منتشر کنیم؛ آن هم صرفا برای سرمایه گذاری دولتی 
و بودجه عمرانی و پوشــش زیرســاخت ها؛ نه برای 

هزینه های جاری.
ما دو ســه سال است که عادت کردیم اوراق منتشر 
کنیم و با انتشــار اوراق، حقوق کارمندان را پرداخت 
کنیــم. این مصداق آینده فروشــی اســت و خطای 
راهبردی و مصیبتی است که کشور را گرفتار خواهد 

کرد و کسری های بودجه را عمیق تر می کند.
* شما چشــم اندازی می بینید که دولت 
برای ســال آینده بودجه ای بدون کسری 

تدوین کند؟
ما تــا زمانی که لایحه بودجه را ندیدیم، نمی توانیم 
قضاوت کنیم. باید اجازه دهیم لایحه بودجه منتشر 
شود و به پیشواز تحلیل بودجه نرویم. زمانی که لایحه 
بودجه منتشر شود، می توانیم راحت تر تحلیل کنیم. 
شواهد و تصورات ذهنی را الان نباید در تحلیل های 
کارشناســی دخالت دهیم، فقط می توانیم خواهش، 
توصیه و تمنا از دولتمردان کنیم که کســری بودجه 
را مراقبت کنند، چون با توجه به این که ۴، ۵ ســال 

اســت گرفتار تورم های بالای ۴۰ درصد هســتیم، 
تداوم این تورم ها معیشــت یــک ملت را تحت تاثیر 
قرار می دهد و واقعا تداوم زندگی را ناممکن می کند. 
یکی از مهم ترین ریشه های تورم نیز باید بپذیریم که 
کسری بودجه هایی است که دولت ها ایجاد می کنند. 
بر این اساس، اگر کسری بودجه همچنان برای سال 
آینده تداوم پیدا کند، دوباره گرفتاری از حیث تورمی 
بالا را باید منتظر باشــیم که البته از توان یک ملت 

خارج است.
* فکر می کنید دولت ســیزدهم در مهار 

تورم چقدر موفق بود؟
ببینید، یکی از ریشه های اصلی تورم، بی انضباطی های 
بودجه ای دولت است. سال قبل هم وقتی تصمیمات 
غلط دولت گرفته شد، هشدار دادم. یکی از تصمیمات 
اشــتباه، افزایش ۵۷ درصدی حقوق کارگران بود که 
وزارت کار روی آن اصرار داشت و یک مصیبت برای 
کشور ایجاد شد. همچنین افزایش حقوق و دستمزدها 
در برخــی زمینه ها یا درآمدهای غیرواقع بینانه که در 
لایحه بودجه سال گذشته دیده شده بود و امسال هم 

دیدیم که محقق نشد.
ما باید به یاد داشــته باشیم که ســال آینده امکان 
دارد که دیگر درآمد نفتی بالا را نداشته باشیم، چون 
احتمالا قیمت نفت در سال آینده به کمتر از ۷۰ دلار 
خواهد رسید. امسال دورانی بود که قیمت نفت تا ۱۲۰ 
دلار هم بالا رفت و به طور قطع در سال آینده قیمت 
نفت به زیر ۷۰ دلار خواهد رسید. هم به دلیل این که 
در رابطه با جنگ اوکراین و روسیه یک یادگیری در 
دنیا اتفاق می افتد و هم این که تدابیری در دنیا در نظر 
گرفته می شود که بتوانند قیمت انرژی را کنترل کنند. 
از این منظر اعتقاد دارم که ســال آینده قیمت نفت 

اعداد زیر ۷۰ دلار را خواهد داشت.
بر این اســاس، احتمال این که تحریم ها همچنان 
ادامه پیدا کند، وجود دارد، بنابراین ما نمی توانیم روی 
منبع درآمدهای نفتی حســاب ویژه باز کنیم. از این 
منظر می خواهم بگویم دولت هــر لایحه ای را هم 
که می خواهد به مجلس بفرستد، باید مبتنی بر درآمد 

واقع بینانه مالیات و درآمد واگذاری بنگاه ها باشد.
توصیه من این اســت کــه از فروش امــوال یا از 
درآمدهای ناپایدار نمی شود برای هزینه پایدار عملا 

خرج کرد. یعنی هزینه پایدار، درآمد پایدار می خواهد. 
می شــود برای هزینه های موقتــی از درآمد موقتی 
اســتفاده کنیم. من امســال دیدم که بــرای مثال، 
می خواستند حقوق اعضای هیات علمی دانشگاه ها را 
افزایش بدهند؛ این به عنوان یک هزینه پایدار بود. اما 
محل تامین آن را فروش اموال گذاشــته بودند. من 
گفتم که با فروش اموال کــه نمی توان یک هزینه 
پایدار ایجاد کرد. وقتی که حقوق اعضای هیات علمی 
دانشــگاه یا حقوق معلمان را بخواهید افزایش دهید، 
این حقوق تا پایان عمرشــان ادامه پیدا خواهد کرد. 
نمی شــود که با درآمد ناپایدار، یک حقوق و دستمزد 
پایدار را تصویب کرد. بر این اساس، باید مراقبت شود 
که برای هزینه های پایدار، به درآمدهای ناپایدار اتکا 

کنیم.
* با توجه به این که دولت در حال تدوین 
برنامه هفتم است و گفته می شود سال اول 
اجرای برنامه هفتم با بودجه ســال آینده 
همزمان است. آیا می شود بودجه ۱۴۰۲ را 

بدون برنامه هفتم تصویب کرد؟
چاره ای نیست، این تاخیر اتفاق افتاده است. درست 
این بود که باید برنامه هفتم نوشته می شد. بودجه های 
سنواتی برنامه های سالانه برنامه میان مدت هستند. 
برنامه هفتم، یک برنامه ۵ ساله است که برای برنامه 
۵ ساله، ۵ برنامه سالانه می خواهیم. اصول این بود که 
باید برنامه هفتم آماده می شد و بودجه سال ۱۴۰۲ باید 
اولین برنامه سالانه برنامه هفتم می بود. متاسفانه الان 
برنامه هفتم آماده نشــده و تا این برنامه آماده شود، 
زمان بر است. این برنامه تا تبدیل به قانون شود، چند 

ماه زمان می برد.
سناریو این بود که سال آینده بودجه سه دوازدهم در 
نظر گرفته شــود، اما به نظر می رسد با رایزنی ای که 
بین دولت و مجلس صورت گرفته، این مساله مرتفع 
شده و دولت هم قرار است لایحه بودجه سال آینده را 
بدهد. من فکر نمی کنم الان برنامه هفتم بتواند فرآیند 
تصویب را طی کنــد و مبتنی بر برنامه هفتم، بودجه 
۱۴۰۲ داده شود. الان دی ماه است و این در حالی است 
کــه بودجه آذرماه باید به مجلس می رفت. حداقل ۱۸ 
روز از مهلت قانونی دولت گذشته و عملا بودجه سال 
آینده بدون برنامه هفتم مسیر خود را طی خواهد کرد.

هشدار بزرگ درباره بودجه ۱۴۰۲
توصیه و خواهش یک اقتصاددان؛ تورم بالا، معیشت مردم را سخت می کند


